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Geachte leden van de raad,  

 

Op 27 oktober 2016 is het Burgerinitiatief ingediend “Elke dag verdient een Nacht van de Nacht!”, dat 

de raad oproept om het bestaande beleid over lichthinder actief uit te voeren en de duisternis te 

beschermen in parken, bij groenstroken en langs watergangen door: 

- snel de lichtvervuiling te beperken in parken en door sportvelden; 

- het plaatsen van afschermingen die er al hadden moeten zijn, om overdadige verlichting te 

voorkomen; 

- te zorgen dat in nieuwe situaties de duisternis wordt beschermd. 

Het bestaande beleid 

Het bestaande beleid wat betreft lichtbeperking is genuanceerd en in verschillende stukken terug te 

vinden:   

 We geven in ons dierenwelzijnsbeleid aan dat we terughoudend blijven met het plaatsen van 

verlichting in parken en groene bermen die niet behoren tot het hoofdfietsroutenetwerk. (Zie 

raadsbesluit 19 maart 2015, bijlage 2, punt 38). Voor vleermuizen is het zo dat geen 

verlichting altijd beter is dan vleermuisvriendelijke verlichting. 

 In het Handboek Inrichting Openbare Ruimte 2016 staat maatregel 301: “parkachtige gebieden 

en of recreatieve paden worden niet verlicht tenzij het een doorgaande hoofd- of 

toegangsroute betreft.” En maatregel 306: “een armatuur moet mogelijkheden hebben voor het 

aanbrengen van een afscherming van storende lichtuitstraling.”   

In het groenstructuurplan Utrecht “Stad en land verbonden” (mei, 2007) en in ons gezondheidsbeleid 

“Bouwen aan een gezonde toekomst” wordt niet specifiek ingegaan op lichthinder.  

Essentieel in het gemeentelijke beleid is dat rekening wordt gehouden met bestaande kaders en 

richtlijnen zoals het Politie Keurmerk voor de hoeveelheid en gelijkmatigheid van de verlichting van de 
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openbare ruimte, de Flora en Faunawetgeving (wet Natuurbescherming) en de Wet Milieubeheer en de 

Richtlijn lichthinder van de Nederlandse stichting voor Verlichtingskunde (NSVV).   

Hieronder wordt nader ingegaan op de genoemde suggesties om het bestaande beleid actief uit te 

voeren. 

Beperking lichtvervuiling in parken  

Het Burgerinitiatief roept op de verlichting in parken te beperken tot de routes en niet het groen en het 

water te verlichten. Daarbij vraagt zij verlichting naar boven af te schermen. Vervang hiertoe de 

armaturen die niet voldoen in de komende twee jaar.  

Het gaat hier om openbare verlichting. We hebben een onderzoek gedaan in 2013 naar overbodige 

verlichting (zie commissiebrief 28 mei 2013). Er is toen besloten om overbodige verlichting op 

natuurlijke momenten te vervangen (bijvoorbeeld als de levensduur  ervan verstreken is,  bij de 

aanpassing van wegen etcetera). Hieraan werken we sinds 2013. In de brief van 17 januari 2016 (Motie 

2016/216 “Mag het licht uit”)  bent u hierover geïnformeerd. De conclusie: de gemeente Utrecht 

verlicht alleen daar waar dat nodig is volgens de minimale eisen van de ROVL2011 (Landelijke Richtlijn 

openbare verlichting) en houdt bij nieuwe en te vernieuwen verlichting rekening met natuur en milieu.  

Enkele voorbeelden van actief optreden:  

- verlichting verwijderd op de Veldhuizerweg;  

- verlichting op de rechte delen van de HOV baan naar de Uithof weggelaten;  

- vleermuisvriendelijke verlichting in het Spoorzoompark (Overvecht) toegepast. Dit is het eerste 

park in Nederland waarbij dit is gedaan;  

- duizenden armaturen door energiezuinigere armaturen vervangen; 

- LED-verlichting op de hoofdwegen aangebracht; 

- amberkleurige verlichting toegepast op de parkeerplaats van Oud-Amelisweerd.  

We zijn daarbij altijd op zoek naar een goede balans tussen sociale veiligheid en minder of andere 

verlichting. Het uitgangspunt is: als er een alternatieve wandel- of fietsroute beschikbaar is, wordt een 

route door het park niet verlicht. Dit kan dus een beperking betekenen voor bijvoorbeeld joggers die 

routes door het park willen gebruiken. Bij het meldpunt voor sportfaciliteiten in de openbare ruimte 

(sportidee@utrecht.nl) zijn verzoeken ingediend om paden en routes van joggers te verlichten.   

Beperking lichtvervuiling door sportvelden 

De meeste verlichting op sportvelden is eigendom van de sportverenigingen. Dit zijn meldingsplichtige 

inrichtingen en/of omgevingsvergunningplichtige inrichtingen. Om lichthinder te voorkomen, mag 

verlichting de normen voor verlichting van sportvelden niet overschrijden. Wettelijke basis hiervoor zijn 

de Wet Milieubeheer en het Activiteitenbesluit (na 23 uur verlichting moet de verlichting bijvoorbeeld 

uit en om uitstraling te voorkomen moet de verlichting afgeschermd worden). Hieraan wordt bij 

nieuwbouwplannen van verlichtingsinstallaties getoetst. Indien daar sprake van is, toetsen we aan de 

grenswaarden uit de NSVV Richtlijn lichthinder (Commissie Lichthinder, nov 2014) bij 

vergunningverlening (o.a. ontheffingen, en bijv. bij verlichting sportparken, lichtreclame).  

Het kortstondig uitzetten van sportveldverlichting is bij de traditionele armaturen niet mogelijk. De 

lampen hebben tijd nodig om op te warmen voor zij het gewenste lichtniveau behalen. Om deze reden 

brandt verlichting op sportvelden gedurende de gehele trainingsavonden (tot 23.00 uur).  
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Steeds vaker passen de sportverenigingen LED-verlichting toe. Deze LED verlichting maakt het 

kortdurend uitzetten van de verlichting wel mogelijk. Het vervangen van traditionele armaturen voor 

LED-armaturen vergt echter een flinke investering.  

Vereniging Sport Utrecht (VSU) begeleidt sportverenigingen bij het vervangen van bestaande 

veldverlichting door LED-verlichting. VSU heeft vorig jaar een marktuitvraag gedaan onder aanbieders 

van LED verlichting, waarbij het voorkomen van lichthinder een van de aandachtspunten is 

geweest. VSU en Energie-U hebben de clubs begeleid in besparingsberekeningen voor het beoordelen 

lichtplannen. Het voorkomen van lichthinder voor de omgeving was daarbij een van de 

aandachtspunten.  Als de LED-verlichting gerealiseerd is, zullen VSU en Energie-U beheerders 

en  trainers  (bij voetbal en hockey) en leden (tennis) begeleiden bij de introductie. Het verminderen 

van lichthinder is dan ook een onderwerp.  

 

De volgende clubs zullen, als de subsidie wordt toegekend, tot realisatie over gaan: 

 Sporting '70 (een voetbalveld) 

 Hercules (8 tennisbanen) 

 Kampong (het nieuwe hoofdveld van hockey) 

 TC Domstad (16 tennisbanen) 

 ULTC Iduna (10 tennisbanen) 

 Vechtlust (14 tennisbanen) 

VV de Meern zal een LED-installatie op twee trainingsvelden realiseren. Een belangrijk argument voor 

dat plan is dat daarmee lichthinder in de omgeving van het Maximapark en voor enkele woningen 

beperkt wordt. Voor de uitvoering van het plan zullen zelfs enkele lichtmasten verplaatst worden. 

VSC en At Risk hebben in 2016 al LED-veldverlichting gerealiseerd. De subsidieregeling is een 

landelijke regeling, die van beperkte omvang is. Hierdoor moeten clubs soms wachten totdat er weer 

budget beschikbaar is.  

  

Plaats afschermingen die er al hadden moeten zijn om overdadige verlichting te voorkomen 

Hierover bent u recentelijk geïnformeerd (brief van 17 januari jl. “Mag het licht uit”).   

Sinds 2014 worden in nieuwe verlichtingsontwerpen en bij vervangingen van de armaturen aan het 

einde van de levensduur geen naar boven uitstralende armaturen toegepast. Dit leidt tot minder 

lichtvervuiling. Utrecht behoort landelijk tot de koplopers bij de duurzame inkoop van energie en 

materialen voor verlichting, het toepassen van energiezuinige verlichting en het beperken van de 

verlichtingsniveaus. Ook dit gaat volgens het principe “werk met werk”.  

 

Zorg dat in nieuwe situaties de duisternis wordt beschermd. 

Ook in nieuwe situaties zoeken we de balans tussen sociale veiligheid en de mate van verlichting. 

Onnodige uitstraling beperken we door conform ons Handboek Inrichting Openbare Ruimte alleen 

armaturen voor te schrijven die niet naar boven uitstralen en die niet verder uitstralen naar de 

omgeving dan nodig. Het handboek voorziet in het verplicht overleggen van een verlichtingsplan 

(richtlijn 304) dat de goedkeuring van de beheerder behoeft. Het handboek wordt gebruikt bij de 

toetsing van plannen in de openbare ruimte.  

Bij nieuwbouwprojecten kunnen we als gemeente geen maatregelen afdwingen bovenop het 

bouwbesluit. Wel is altijd de Wet Milieubeheer van toepassing (inirichtingenbesluit)  en de wet 

natuurbescherming.  
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Als we de sportvelden en de verlichting in eigen beheer hebben dan is het eenvoudiger hierover 

afspraken te maken in het beheerplan van het sportpark of het verlichtingsplan bij nieuwbouw.  

Conclusie 

De gemeente is in het beperken van lichthinder in de openbare ruimte één van de meest 

vooruitstrevende gemeentes. Zoals voor elk beleidsterrein geldt is het denkbaar om meer te doen. In 

dit geval betekent dat een eerdere vervanging van armaturen dan functioneel noodzakelijk is, wat extra 

kosten met zich meebrengt, kosten waar de gemeentelijke begroting nu niet in voorziet. De ingezette 

geleidelijke en stapsgewijze aanpak bij de vervanging van armaturen zetten we daarom voort.   

Het voorkomen van lichthinder is een onderwerp dat past in onze ambities om een duurzame gezonde 

stad te zijn. Niet alleen voor een goede nachtrust van onze inwoners is van belang: we hebben als stad 

ook de zorg voor een aantal beschermde vleermuispopulaties en voor alle andere diersoorten die 

verblind en gedesoriënteerd raken door te sterke verlichting in de nacht. 

We vinden het echter ook belangrijk dat alle inwoners die in de parken verblijven, sporten en recreëren 

zich veilig voelen. Goed verlichte wandel- en fietsroutes vinden we een essentiële verantwoordelijkheid 

voor een lokale overheid, waarop onze burger altijd een beroep moet kunnen doen. Daarbij hoort het 

voldoende verlichten van de nabije omgeving, zodat je zo min mogelijk een gevoel van onveiligheid 

ervaart.   

Om de kosten te beheersen gaan we verder zoals we in 2013 hebben afgesproken: de vervanging naar 

betere, minder overlast veroorzakende armaturen, wordt zoveel mogelijk in het reguliere werk 

meegenomen. 

Daarnaast handhaven we ons beleid om de normen uit de richtlijn van de Commissie Lichthinder 

(november 2014, tabel 7.1 en 7.2) zoveel mogelijk toe te passen als toetsingskader bij 

vergunningverleningsprocessen en bij handhaving in de sfeer van de Omgevingswet. 

Het melden van lichthinder kan al via de verschillende, gebruikelijke routes. In 2016 zijn er negen 

meldingen binnengekomen. Zeker met ons nieuwe meldingensysteem is het melden gemakkelijker 

geworden voor de burger. Een apart gemeentelijk meldpunt voor overbodige verlichting is in onze 

ogen niet nodig.  

 

U heeft ons gevraagd om een advies met betrekking tot het burgerinitiatief. In het licht van 

bovenstaande adviseren wij u het burgerinitiatief te zien als een nadere aanmoediging voor ons 

vastgestelde en in uitvoering zijnde gemeentelijke beleid.  

 

Hoogachtend, 

 

Burgemeester en wethouders van Utrecht, 

 

 

 

 

de secretaris, 

 

 

 

de burgemeester, 

 


